
Vesnické tradice a dechová kapela "Filipi" 
 
Jistě jste si všimli, že v knize "Dějiny obce Troubelice" (str. 81) je uvedeno, že v Troubelicích existovala a v celém 

okolí byla populární dechová kapela, založená Františkem Filipem před více než 100 lety, v roce 1909. Ilustrační 

snímek kapely je však až z poválečné doby, kterou si již dobře pamatuji. Právě v té době byla kapela velmi aktivní 

a populární. Z fotografie se na nás šibalsky usmívá mistr zámečník Fr. Filip, veselý J. Suchý, později troubelický 

poštmistr, J. Hamplová (roz. Kropáčová), dlouholetá prodavačka v místním obchodě a řada dalších členů dechové 

hudby "Filipi".   

Během války bylo dovoleno hrát pouze smuteční hudbu na pohřbech, ale i ty byly tehdy, zdá se, smutnější a 

truchlivější. Rakev se převážela na hřbitov v ozdobném proskleném pohřebním voze, taženým párem koní se 

smutečními postroji, ke kterým patřily i zvláštní černé pohřební chocholy vyrobené jakoby z pštrosích pér.  

Po pohřbech se muzikanti zpravidla zastavovali v hospodě U Kropáčů a měli tam zkoušky - repetice. Ale to již 

nehráli smuteční hudbu. Rádi jsme je na břehu potoka u "brodidla" poslouchali.  

V prvních letech po válce byla dechovka Filipů velmi žádaná a aktivní, často ji bylo slyšet na zábavách, na plesích, 

na šibřinkách i na řadě jiných akcí. Pamatuji si jeden velmi pěkný masopust - pochovávání basy. V posledních 

letech byla sice tato tradice v obci částečně obnovena, ale s tehdejším masopustním průvodem se například ten 

letošní krátký průvod srovnat nedá. Masek sice nebylo tehdy tolik jako letos, ale průvod šel mnohem delší cestou. 

Kapela skoro nepřetržitě hrála, chasa zpívala a prošla prakticky celou vesnicí. Skoro z každého stavení se linula 

vůně smažených koblih. Před mnoha domy se průvod zastavoval, aby se muzikanti a účastníci průvodu trochu 

posilnili slivovičkou, ochutnali a pochválili hospodyním koblihy. Pohoštění dostávali nejen muzikanti, ale všichni 

účastníci průvodu, my děti jsme si také smlsly. Průvod končil u sokolovny, kde potom byla poslední taneční 

zábava, před dlouhým "půstem", ale tam nás děti již nepustili.  

V předvečer 19. března "Filipi" pravidelně vyhrávali k svátku všem Josefům, Josífkům, Pepům a Pepíčkům.  

V domě, kde žil nějaký Josef již na muzikanty čekali s pohoštěním. Paní Draha Weigelová (roz. Drlíková) si 

vzpomíná, že jednou bylo 19. března na svátek Josefa již opravdové jaro, bylo tak teplo, že většina dětí 

doprovázejících muzikanty už běhala bosky. 

V červenci se zase vyhrávalo všem Annám, Aničkám a Andulkám. A že tady u nás v okolí bylo Josefů a Andulek 

dost, tož jsme si jak v březnu, tak v červenci, dechové muziky užili. Kapela "Filipů" vyhrávala v předvečer jmenin 

i lidem s jinými jmény, ale to již bylo na objednávku.  

A byla ještě jedna slavnost, při které velkou roli hrála kapela "Filipů" a sice kácení máje. Mám velkou radost  

z obnovení této tradice. Letos stojí po dlouhém čase "májka" zase uprostřed vesnice. Těším se na její slavnostní 

kácení a vzpomínám na "kácení máje" dávno v dětství. Májka tehdy stávala na prostranství před Otevřelovým. 

Mimochodem, tehdy na tom místě během "malých hodů" stával i kolotoč, kluci jej sami roztáčeli (šlapali), a potom 

se mohli svézt, když zase šlapali jiní hoši. Zájemců o šlapání kolotoče bývalo vždy dost. 

Ale vraťme se k májce, která se slavnostně stavěla 1. máje a potom se musela hlídat, zvláště poslední dny měsíce 

máje před jejím kácením. Hoši z okolních vesnic se často snažili máj u sousedů ukrást, a pokud by se jim  

to povedlo, byla by to pro místní velká ostuda. V Troubelicích se, pokud vím, nejvíce obávali "Šumvaláků",  

ale májku se vždy podařilo uhlídat až do konce května a slavnostně ji skácet s dechovou muzikou "Filipů". 

Tradice stavění a kácení "máje" byla sice již dávno obnovena ve školce díky tehdejší ředitelce paní V. Poštulkové. 

Při slavnostním kácení děti měly vždy pěkná vystoupení a soutěže. I průvod býval, hudbu obvykle obstarával pan 

Fr. Kršek hrou na harmoniku a J. Dubový ("trafikant"). Vezli je při tom na karetě, tažené koňmi a s kočím M. 

Filipem, také z rodiny Filipů muzikantů, ale velkým milovníkem koní. V průvodu šli i hasiči se starou stříkačkou. 

Začaly se obnovovat i hanácké lidové kroje. Maminky a babičky se postaraly o pohoštění, ale přece jen to byla 

pouze školka. Letos je to po dlouhé době poprvé, že máj stojí uprostřed vesnice a kácení máje bude slavností nejen 

pro děti ze školky a ze školy, ale pro všechny milovníky a ctitele tradic a starých zvyků. I průvod s dechovou 

hudbou bude, ale kapela "Filipů" již ne. Na shledanou 26. května při slavnostním kácení máje!                                                                                                

                           Milada HAŠKOVÁ             

 


